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مددإ ا ا نإ دده النةاا دد  ال  إيت دد  هدد    علددربشددٍ ر رسددلى الددر ال  دد     التراسدد هددت ه هدد        

ل حقلق ه ا الهت  تبنّه التراسد  الندنه    . الننة ج الأنث  ملاءمً  لبلئ  الننلٍ  ال  بل  الس ةد  

ال حللل  وتحت دتاً دراسد  لإلد  اس ٍشدإ ل  مد  صدلام تمدنل   ندة ج مق د ة للنةاا د  ال  إيت د              

وادار  النلزا لد    مع النسةؤلل   د  ادار   نة جالشخمل  يب  وب ت تمنل  النواج اء النقإبلات 

( 83)بلددع عددتد النقددإبلات ال دد  تدد  اج اؤهددإ  . الشددنوا اادار دد  والنإللدد   دد  الكهددإت الحٍةملدد  

   ب   نة ج النةاا    (1: تةصله التراس  الر عتدر م  الن إس   ول ّ  م  أهنهإ مإ  ل  .مقإبل 

لننلٍ  ال  بل  الس ةد   م   نة ج مةاا د  البندةد  و نٍد     ال  إيت   النق  ة أنث  ملاءمً  لبلئ  ا

ض ف تأهل  النةارد البش     : تنفل   ا ا تنه م إلك  نإ   ال حتّ إت ال   تحةم دوا  لك  مث 

 حقق  نة ج النةاا   ال  إيت د  النق د ة عدتداً مد  النزا دإ للق دإ         (2. ويمةر الأ ظن  الحإلل 

ر ع نفإء  الا فإق   و جإت الأجهز  واادارات الحٍةمل أداء ومخ تحسل : ال إم الس ةدي  مث 

أبْ اهدإ مدإ   ننإ يتمه التراس  عتداً م  ال ةصلإت بندإءً علدر الن دإس       .ال إم وتقلل  الهتر النإل 

دراسدد  الهلإندد  ( 2. ت بلددق  نددة ج النةاا دد  ال  إيت دد   دد  الننلٍدد  ال  بلدد  السدد ةد    ( 1 : لدد 

 .ٍإ   الق إعإت ال إم  الس ةد   لةضع السلسل  ال  إيت   النلاسن  لٍ  ي إ ال نظلنل  الحإلل  ل
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Contract budgeting as a Suggested Model for the Budget of 
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          This thesis aims to identify the suitability of contract budgeting as a budget model for 

the environment of Saudi Arabia. To achieve this aim, a qualitative approach was adopted in 

general and exploratory case study in particular by designing a suggested model for the 

contract budgeting. The method used was open-ended question interviews with employees 

of budget, administrative and financial departments in governmental institutions. The 

number of the interviews is (38).  The thesis concluded to a number of results, the most 

important were as following: 1) the suggested model of contract budgeting is more suitable 

for applying in the environment of Saudi Arabia than the current used one only if all the 

obstacles were handled  appropriately for example: unqualified human resource 

qualifications, and the inadequacy of existing legislations. 2) The suggested model has 

advantages Such as improving the performance and productivity of government institutions, 

increase the efficiency of public spending and reduce financial waste. Finally, the researcher 

recommended applying the contract budgeting in Saudi Arabia. Also, revise the current 

organizational structures of all Saudi public sectors to establish the appropriate contractual 

hire chain for each sector. 

 

 


